
اقتصادی 6

 گروه اقتصــادی - وزیر نیرو 
از عرضــه برق مورد نیــاز صنایع در 
بورس انرژی تا سال 1401 خبر داد و 
گفت: با استقبال صنایع بزرگ، ساخت 
نیروگاه های اختصاصی این بخش از 
10 هزار مگاوات به 12 هزار مگاوات 

تاکنون توسعه پیدا کرده است.
"علی اکبر محرابیان" در حاشیه 
بازدید از نمایشــگاه دســتاوردهای 
فناورانه دانشــگاه صنعتی شریف، در 
جمع خبرنــگاران درخصوص زمان 
عرضه برق صنایــع در بورس انرژی 
گفت: در مذاکرات انجام گرفته توافق 
شد برق در بورس انرژی عرضه شود 
تا در ســال 1401 صنایع بتوانند برق 
مورد نیــاز خود را از این طریق تامین 

کنند.
وی با بیان اینکه هماهنگی های 
لازم در ســطح وزارتخانــه و ســایر 
بخش ها در حال انجام اســت، افزود: 
ان شــاءالله در سال 1401 شاهد تامین 
برق مصرف کنندگان بزرگ از طریق 

بورس انرژی خواهیم بود.
به گفتــه محرابیان هم اکنون 34 
درصد مصرف برق کشــور مربوط به 
حوزه صنایع اســت، بنابراین ابتدا این 
برنامه شــامل صنایع بزرگ و سپس 
سایر صنایع و تمامی مصرف کنندگان 

خواهد شد.
وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: البته 
این به معنای تامین نیاز صنایع خرد از 
بورس انرژیِ نیست، بلکه شرکت های 
توزیــع، برق را به صورت بســته ای 
خرید کرده و بین مصرف کنندگان اعم 
از خرد و خانگی توزیع خواهند کرد، 
اما مصرف کنندگان عمده می توانند به 
صورت مستقیم اقدام به خرید برق از 

طریق بورس کنند.
ویژگی  مهمتریــن  محرابیــان 
بــورس را ایجاد تعــادل میان عرضه 
و تقاضــا ذکــر کرد و افــزود: طبیعتا 
افزایــش تقاضا بر قیمت اثرگذار بوده 
و صنایع و تولیدکننده تلاش خواهند 
کرد حداکثر فعالیت تولیدی خود را به 
زمانی اختصاص دهند که برق ارزان تر 
اســت، این اقدام سبب متعادل شدن 
نــرخ برق و کاهش پیک های مصرف 

برق خواهد شد.
وزیر نیرو در پاســخ به پرسش 
دیگــری درباره برنامه ســاخت 10 
هزار مگاوات برق توســط صنایع نیز 
اظهار داشــت: بر اساس توافقنامه ای 
کــه بــا وزارت صمت و بــا حضور 
صنایع بزرگ کشــور به امضا رسید، 
گام نخست ایجاد ساختگاه ها خواهد 
بــود که در این زمینــه تا به حال بیش 
از 60 درصد پیشــرفت داشــته ایم، 
قراردادهایی به امضا رســیده و برخی 
صنایع اقداماتشان را نیز آغاز کرده اند. 
محرابیان ادامه داد: در حال حاضر 
تقاضای صنایع برای ایجاد نیروگاه به 
بیش از 10 هزار مگاوات رســیده و بر 
همین اســاس توافقنامه را تا 12 هزار 
مگاوات گسترش داده ایم. وزیر نیرو 
گفت: این روش خوبی است، چرا که 
صنایع می توانند هم از سود تولید برق 
استفاده کرده و هم برق مطمئن و پایدار 
مورد نیازشــان را برای همیشه تامین 

کنند و تولیدشان نیز مستمر باشد.
وی تاکیــد کــرد: در واقع اگر ما 
به دنبال رشــد اقتصادی هستیم باید 
برق مصرفــی تولیدکننــدگان را به 
صــورت دائمی و مطمئن تامین کنیم 
تا بخش صنعت اطمینان داشــته باشد 
برق مورد نیازش در موعد مقرر تامین 
شــده و می تواند بــه قراردادهایی که 
منعقد می کند پایبند باشــد. محرابیان 
همچنین در رابطه بــا برنامه وزارت 
نیرو بــرای حمایت از شــرکت ها و 
صنایع دانش بنیــان در صنعت آب و 
بــرق اظهار داشــت: پژوهش موتور 
محرک پیشــرفت هر کشوری است 
و هر کشــوری که در بخش پژوهش 
سرمایه گذاری بیشــتری داشته باشد 
ســرعت بیشتری در پیشرفت خواهد 

داشت.
وزیــر نیــرو بــا تاکید بــر این 
که پژوهــش پایه نــوآوری در علم 
است، افزود: خوشــبختانه به همت 
در  کشــور  جــوان  پژوهشــگران 
دانشــگاه ها شاهد تحولات خوبی در 
صنایع به خصوص صنعت آب و برق 

هستیم. 
 وی با بیان اینکه در حوزه انرژی 
و آب مــا نیاز به افزایش راندمان تولید 
و کاهش تلفات داریم، یادآور شــد: 
در بخش ســخت افزاری و سازه ای 
اعم از نیروگاه ســازی، ســد سازی و 
ســامانه های انتقال، اقدامات بســیار 

خوبی صورت گرفته است، اما اکنون 
ضــرورت دارد که توان خــود را بر 
بهینه ســازی مصرف متمرکز کرده و 
الگوهایــی را به کار بگیریم که از منابع 

کمتر بهره و استفاده بیشتری ببریم.
وی تصریح کرد: در وزارت نیرو 
پیش بینی کرده ایم که در هر دو حوزه 
آب و برق از فناوری های نو اســتفاده 
کنیم و در ایــن رابطه یکی از مباحث 
کاهــش مصرف برق اســت. بر این 
اساس برنامه های متنوعی را پیش بینی 
کرده ایم که برخی در حال اجراســت 
و بخشی در آینده بر پایه فناوری های 
روز و عمدتا توســط پژوهشــگران 
داخلــی انجام می شــود. وزیر نیرو با 
اشــاره به ضرورت بهینه سازی لوازم 
مصرفی افزود: بخشــی از انرژی برق 
تولیدی صرف سیستم های سرمایشی 
می شــود و متاسفانه بســیاری از این 
وسایل سرمایشــی مصارفی بالاتر از 

تکنولوژی های روز دارد.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: 
اقداماتــی در زمینــه سیســتم های 
سرمایشی شروع شــده و درصددیم 
این برنامه ها را توسعه داده و مصارف 

را کاهش دهیم.

گــروه اقتصادی - وزیر صمت 
گفت: با برنامه ای که طراحی شــده تا 
ســال آینده عرضه خودرو متناسب با 
تقاضا خواهد شد و قرعه کشی خودرو 

حذف خواهد شد.
سید رضا فاطمی امین با بیان اینکه 
از سال آینده قرعه کشی خودرو حذف 
می شــود، اظهار داشت: دلیل اینکه از 
سال آینده قرعه کشی را حذف خواهیم 
کرد این اســت که امسال تقریباً یک و 

نیم میلیون تقاضای خودرو داریم، در 
حالی که تولید خودرو 1 میلیون دستگاه 
است. این اختلاف باعث کمبود ۵00 

هزاری عرضه خودرو شده است.
وی افزود: طبــق برنامه ای که ما 

برای افزایــش تولید طراحی کرده ایم 
متناســب بــا تقاضا، عرضــه بوجود 
خواهــد آمد و بــا توجه بــه همین 
 موضوع سال آینده قرعه کشی حذف

 می شود.

 وزیر نیرو  خبر داد؛

عرضه برق در بورس انرژی 
تا سال 1401

وزیر صمت:

قرعه کشی خودرو از سال آینده 
حذف می شود

گروه اقتصادی -  از بهبود اوضاع 
این بازار گرفته تا تعیین کف و ســقف 
برای نزول و صعود شاخص اما تقریبا 
می تــوان گفت به جز 10 تصمیم اخیر 
دولــت که برای اصلاح بازار ســرمایه 
گرفته شده هیچ اقدام عملی حداقل در 
یک ســال گذشته برای بهبود وضعیت 

بازار صورت نگرفته است.
هنوز هــم تکانه های بورســی 
ســال گذشــته اعتماد مردم بــه بازار 

ســرمایه را می لرزاند و تحلیلگران بر 
این باورند که جــدا از چالش هایی از 
جمله قیمت گذاری دســتوری یا ابهام 
در مذاکرات سیاســی، بازار سرمایه از 
نظر روانی آســیب دیده و اعتماد مردم 
از این بازار رخت بسته است. در چنین 
شرایطی است که باز هم از گوشه و کنار 
صدای وعده های مســئولان درمورد 
اصلاح وضعیت بازار سرمایه به گوش 
می رسد. انگار نه انگار که سال قبل بازار 

با همین وعده ها با سر به زمین خورد و 
حدود ۵0 میلیون ایرانی با طناب پوسیده 
وعده ها به ته چاه بازار دستوری پرتاب 
شــدند. یکی از این وعده ها، کف یک 
میلیون 600 تا یک میلیون و ۷00 هزار 
واحد برای شاخص کل بود که از سوی 
محمود واعظی، رییس وقت دفتر رییس 
جمهور اعلام شد. موضوعی که حدود 
دو هفتــه بعد از آغاز ریــزش بازار در 
مردادماه مطرح شــد؛ در روزهایی که 

شاخص کل سقف دو میلیون واحد را به 
تازگی از دست داده بود. همان روزهایی 
که حتی بدبین ترین تحلیلگران نیز گمان 
نمی کردند شاخص کل تا یک میلیون و 
100 هزار واحد سقوط کند و بازگشت 
آن حتی به کانال یک میلیون و ۵00 هزار 
واحد نیز آرزو شود. در آن روزها واعظی 
ضمن اظهار اینکه بورس جای مطمئنی 
برای سرمایه گذاری و سود بردن مردم 
است، اعلام کرد که پیش بینی می شود 

که شــاخص بورس بین یک میلیون و 
600 تــا یک میلیون و ۷00 هزار واحد 
اصلاح می شــود و دوباره روند طبیعی 

خود را طی می کند.
تنها یک نــگاه کوتاه به وضعیت 
بازار ســرمایه از همان زمــان تا کنون 
نشــان می دهد که بازار هیچگاه روند 
طبیعــی خود را طی نکرد. جدا از اینکه 
روندصعودی که پیش از صحبت های 
واعظــی در پیش گرفته بود هم طبیعی 

نبود. طی یک سال گذشته شاخص کل 
بارها کانال یک میلیون و ۵00 هزار واحد 
را به دست آورد و از دست داد. همانند 
حرکــت بی ثمر و پایان ناپذیر پاندولی 
که جز اضطراب از دست دادن سرمایه، 
ارمغانی برای سهامداران نداشت. در هر 
حال بازار سال پر فراز و نشیب 13۹۹ را 
پشــت سر گذاشت و با همان التهاب و 
بی اعتمادی سال جدید را با یک دولت 
جدید آغاز کرد. هرچند در ابتدا بازار به 

وعده های دولت ســیزدهم چراغ سبز 
نشان داد اما باز هم به روند نزولی خود 

بازگشت و حرکت کج دار و مریز خود 
را از سر گرفت. جالب است که با وجود 

اینکه تجربه سال گذشته نشان می دهد 
ســهامداران با وعده مسئولان سرمایه 

خود را وارد بازار کردند و همین اعتماد 
باعث ســوختن سرمایه شان شد، قطار 
وعده مسئولان هنوز از حرکت نایستاده 
و با ســرعت ادامه دارد! یکی از همین 
وعده ها، وعده محسن رضایی، معاون 
اقتصــادی رئیس جمهور بود. وی یک 
بار در ۹ آبان ماه در کمیسیون اقتصادی 
مجلس گفت: برنامه های جدیدی برای 
بهبود شرایط داریم و به احتمال زیاد در 
آذرماه خبرهای خوبی به مردم خواهد 
رسید. دولت برای تقویت بازار سرمایه 
اقدامات متعددی را پیگیری می کند و 
زیرساخت بازار ســرمایه نیز در حال 
تکمیل است، زیرا بسیاری از ابزارهای 
موجود مربوط به ۵0 سال گذشته بوده 
و سنتی است و بازار نمی تواند انعطاف 
داشته باشد. رضایی افزود: سهامداران 
این بازار صبر و حوصله داشــته باشند؛ 
آینده بورس بسیار خوب خواهد بود. 
همچنیــن وی در تاریــخ 13 آبان و در 
پایان جلســه ستاد  تسهیل و رفع موانع 
تولید در استان خوزستان با بیان این که 
بازار بورس تقویت خواهد شد، گفت: 
کل بــازار بوس در حال برنامه ریزی و 
اصلاح بوده و دولت مصمم اســت که 
این اصلاحــات را ادامه دهد. با وجود 
اینکــه اتفاق خاصی جز اصلاح لایحه 
بودجه برای بــورس نیفتاد، وی اخیرا 

اعلام کرده است که "در دولت گذشته 
یک کار شتاب زده ای صورت گرفت و 
بورس فراتر از توانش زیربار هزینه های 
مردم رفت و مردم پول هایشان را آوردند 
و در حقیقت روی یک خودرویی سوار 
کردند که این خــودرو توانایی لازم را 
برای تحمل آن نداشــت هــم اکنون 
شــاخص بورس روی پله یک میلیون 
و 1۵0 هــزار واحــدی قــرار دارد. از 
اینجا به بعد مــا این خودرو را تقویت 
می کنیــم که بتواند بــار بزرگتری را از 
یــک میلیون و ۵00 هزار تا یک میلیون 
و ۷00 هــزار واحــدی و آرام آرام در 
ارتفاع بالاتری حمل کند؛ این مورد در 
دستورکار ماست. به زودی اصلاحات 
قابــل توجهی در بورس انجام خواهیم 
داد."قاعدتــا اصــلاح وضعیت بازار 
ســرمایه که به یکــی از بازارهای مالی 
مهم کشور با بیش از ۵0 میلیون سهامدار 
تبدیل شده است جای خوشحالی دارد 
امــا انتظار می رود مســئولان به جای 
وعده های مبهمــی که پیش از این نیز 
راه به جایی نبرده است، راهکاری برای 
این بازار بیندیشــند تا ضمن بازگشت 
ســرمایه های مــردم، اعتماد نیز به این 
بازار برگردد تا شــاید بتواند در شرایط 
تحریم، به چرخیدن چرخ اقتصاد کشور 

نیز کمک کند.

وعده و وعید هفت دست، عمل و اجرا هیچی!

وعده های بورسی تمامی ندارد
سناریوی تلخ وعده های بورسی مسئولان به سرمایه گذاران پایان ندارد و همچنان شاهد وعده هایی هستیم که 

در دولت قبل نیز به سهامداران داده می شد. 

قاعدتا اصلاح وضعیت بازار سرمایه که به یکی از بازارهای مالی مهم کشور با بیش از 
۵۰ میلیون ســهامدار تبدیل شده است جای خوشحالی دارد اما انتظار می رود مسئولان 
بــه جای وعده های مبهمی که پیش از این نیز راه به جایی نبرده اســت، راهکاری برای 
این بازار بیندیشــند تا ضمن بازگشــت ســرمایه های مردم، اعتماد نیــز به این بازار 
برگردد تا شاید بتواند در شرایط تحریم، به چرخیدن چرخ اقتصاد کشور نیز کمک کند.

گروه اقتصادی - کارشــناس اقتصاد  
مسکن با بیان اینکه دولت ابتدا باید به تنظیم 
گری و کنترل بازار مسکن ورود کند، گفت: 
در صورتــی که این اتفــاق رخ دهد، مردم و 
ســازندگان خود به خود به ســمت افزایش 
عرضه متمایل می شوند. فرهاد بیضایی درباره 
نیاز سالانه یک میلیون مسکن در طرح نهضت 
ملی مسکن اظهار کرد: موضوع اصلی، تنظیم 
گری در بازار اســت؛ سیاست های تنظیمی 
بــازار مســکن در رأس اقدامــات دولت و 

وزارت راه و شهرسازی قرار دارد.
جای خالــی مالیات های تنظیم 

گری بخش مسکن
وی با اشــاره به اهمیت مدیریت بازار 
مســکن نســبت به افزایش عرضــه افزود: 
مدیریت بازار مسکن از لایه های مختلفی قابل 
اجرا است که یکی از آنها اجرای مالیات های 
تنظیمــی در بخش مســکن اســت؛ مانند 
مالیات بر عایدی سرمایه، مالیات بر دارایی، 
هوشمندسازی ســامانه های حوزه املاک و 
مسکن. کارشناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه 
بایــد روش های عرضه و تقاضای مســکن 
به روز رســانی و از اپراتورها یا پلتفرم های 
هوشــمند استفاده کنیم یادآور شد: دولت در 
کنار نوســازی روش های عرضه و تقاضای 
مســکن می تواند سیاست تنظیم گری بازار 

مسکن را هم پیگیری کند.

سطوح مختلف تنظیم گری بازار 
مسکن

وی با اشــاره به از هم گسیختگی فعلی 
بازار مســکن تصریح کرد: سطح دوم تنظیم 
گری بازار مســکن ورود دولــت به حوزه 
مدیریت سازندگان و سطح سوم راه اندازی 
شــبکه ســازندگان حرفه ای و توسعه گران 
مسکن است که دولت باید این شبکه را شکل 
بدهد.  بیضایی گفت: کنترل شبکه سازندگان 
مسکن نهایتاً به کنترل سمت »عرضه« مسکن 
منجر خواهد شــد؛ ضمن اینکه با کنترل این 
شــبکه، موضوع عرضه مسکن با سبدی از 
انواع تولیدات روبرو خواهد شد. کارشناس 
اقتصاد مســکن افزود: پس از کنترل بازار و 
مدیریــت بازار مســکن، دولــت می تواند 
پروژه هایی برای اقشــار هدف در نظر بگیرد 
که مهمترین اقشار هدف متقاضیان فعلی بازار 

مسکن هستند.
گروه های هدف دریافت مســکن 

تعیین شوند
وی اصلی تریــن گروه های متقاضی 
مســکن را کارگران، دهک های اول تا سوم، 
بازنشستگان یا بیمه شدگان تأمین اجتماعی، 
روســتاییان و ... عنــوان و اظهار کرد: در این 
صورت فرایند تولید مسکن خیلی راحت تر 
از وضعیت موجود خواهد بود. چون بازاری 
کارآمــد و به روز با حــذف ناکارآمدی ها و 

کژکارکــردی ها خواهیم داشــت که در آن 
دلالی و ســوداگری مســکن حذف شده یا 
به حداقل ممکن رســیده است؛ مسکنی که 
عرضه می شود با کیفیت بالاتر یا حتی گارانتی 
و خدمات پس از فروش به مردم ارائه می شود. 
بیضایی افزود: اگر نظام حرفه ای تولید مسکن 
شکل بگیرد، می توانیم مبتنی بر نیاز مشتری به 
خواسته های متقاضیان مسکن پاسخ بدهیم؛ 
این اطمینان را هم خواهیم داد که مردم بتوانند 
بــا کمترین تورم یا افزایش قیمت و بالاترین 
کیفیت، مســکن مورد نیاز خــود را از بازار 
خریداری کنند. کارشــناس اقتصاد مسکن 
یادآور شد: در مرحله بعدی دولت سراغ خانه 
دار کردن گروه های هدف می رود که می تواند 
برنامه های مشخصی را برای این گروه ها در 
نظر بگیــرد؛ حتی این برنامه ها مشــابه هم 
نخواهند بود و هر گروه برنامه ریزی مجزایی 
می طلبد مثلًا مسکن مستمری بگیران تأمین 
اجتماعی با برنامه خانه دار شــدن کارگران و 
مسکن کارگری و مسکن روستایی متفاوت 

است.

تفکیک میان طبقه متوســط و کم 
درآمد شهری

وی ادامــه داد: به نظر من باید در برنامه 
نهضت ملی مسکن، گروه بندی را به صورت 
طبقه متوسط شهری با طبقات کم درآمد انجام 
دهیم و نیاز مسکن هر گروه به گونه دیگری 
پاسخ داده شود. یکی از اشکالاتی که در حال 
حاضر نهضت ملی مســکن دارد، این است 
که در عرضه مســکن تنوع بخشی را شاهد 
نیستیم. بیضایی گفت: اینکه بخواهیم با یک 
مدل عرضه مسکن، بخش عمده نیاز بازار را 
پوشــش دهیم، دور از ذهن است؛ یا ممکن 
اســت طبقات متمکن مالی استقبال نکنند یا 
در اســتطاعت تأمین منابع این طرح از سوی 
طبقات کم درآمد نباشد. بنابراین باید یک بسته 
سیاستی کامل را با کمترین سطح تصدی گری 
دولت ولی بالاترین سطح تنظیم گری برای 
دولت، تدوین و اجرایی شود؛ چنین طرحی 
می تواند ریل گذاری خیلی خوبی باشد تا در 
آینده بخش مسکن روی همین ریل هم ادامه 
داشته باشد. کارشناس اقتصاد مسکن درباره 

تســهیلات 360 هزار میلیارد تومانی و تورم 
زا بــودن یا نبودن آن بیان کرد: در حال حاضر 
نحوه خلق پولی که بانک ها انجام می دهند و 
ترازنامه آنها، عملًا منجر به اضافه برداشت از 
بانک مرکزی می شــود و اساساً تورم زاست؛ 
وضعیت فعلی تسهیلات نظام بانکی ما به طور 
کلی تورم زاست چه این تسهیلات به بخش 
مســکن بیاید و چه نیاید؛ شرایط فعلی نظام 

بانکی، ضد تورمی نیست.
نمی توان انتظار داشــت ناگهان 
۲۰ درصد تسهیلات بانک ها به مسکن 

سازی برود
وی تأکیــد کرد: در قانون جهش تولید 
مسکن، اشکالات حقوقی و ابهامات زیادی 
وجود دارد که شــاید در آینده باعث شــود، 
این قانون با چالش های زیادی مواجه شــود؛ 
نمی توان انتظار داشت که شبکه بانکی ناگهان 
20 درصــد منابع خود را به بخش مســکن 
اختصاص دهند حتی با همان نرخ ســود 1۸ 
درصد. بیضایی تصریح کرد: در حال حاضر 
علاقه بانک ها اعطای تسهیلاتی است که در 

مدت کوتاه بتوانند بالای 20 درصد از مشتری 
بازپس بگیرند؛ ضمن اینکه بانک هایی هستند 
کــه علاوه بر اینکه ســود 20 تا 21 درصد از 
مشتری می گیرند، بخشی از منابع سپرده گذار 
را هم فریز می کنند که بیش از 2۷ تا 2۸ درصد 

در عمل نرخ سود تسهیلات خواهد شد.
بعید است بانک ها تسهیلات ۳۶۰ 

هزار میلیارد تومانی بدهند
وی با تأکید بر اینکــه نیازمند راه های 
کارآمد بیشتری در زمینه سیاست گذاری پولی 
و بانکی بخش مسکن هستیم، گفت: احتیاج به 
برخی تحولات در این حوزه داریم و سپس 
ســراغ برنامه ریزی برای اعطای تسهیلات 
جهت طرح های توســعه ای برویم. فراتر از 
اینکه، این تسهیلات تورم زا هست یا نه، باید 
دید که ضریب تحقق این سیاست گذاری چه 
مقدار اســت که بعید به نظر می رسد به طور 

کامل محقق شود.
تهاتر مسکن با نفت ایرادات فنی 

جدی دارد
کارشناس اقتصادی درباره تهاتر نفت با 
ساخت مسکن گفت: این سیاست نیز ایرادات 
فنی جدی در شرایط فعلی دارد؛ اگر گفته شود 
که بعد از موفقیت مذاکرات، امکان اجرای این 
طرح است که اصلًا دیگر نیازی به تهاتر نیست 
و می توانیم مانند دیگر کشورهای صادرکننده 
نفت، به راحتی محصولات خود را به فروش 

برسانیم و از درآمدهای نفتی استفاده کنیم؛ در 
شــرایط بسته نیز منجر به خروج دارایی ها و 
سرمایه های کشــور خواهد شد. وی اظهار 
داشت: چون سرمایه گذاری با نفت در بخش 
مسکن، عایدی چندانی نصیب کشور نخواهد 
کرد و باعث می شود بخشی از دارایی هایمان از 
کشور خارج شود. باید از یک سری افرادی که 
در بازار مسکن هستند و دارایی زیادی دارند، 
بخشی از منابع مالی را از این طریق تأمین کنیم؛ 
البته در قانون جهش تولید مسکن، موضوع 
انتقال درآمدهــای مالیاتی از محل املاک به 
بخش ساخت و ساز مسکن پیش بینی شده 
ولی هیچ ســازوکار مناسبی برای آن در نظر 
گرفته نشــده است؛ ما برای مالیات سالانه بر 
املاک، مالیات بر عایدی سرمایه و مالیات بر 
خانه های لوکس قانون دائمی نداریم و فقدان 
این قوانین سبب شده تا ابزار لازم برای جبران 
کمبود منابع مالی در اختیار دولت نباشد. وی 
روش دیگر را فروش اراضی دانست و افزود: 
برخی طبقات متوسط یا بالای درآمدی هستند 
که برای تأمین مسکن خود به زمین نیاز دارند؛ 
افزایش عرضه زمین از سوی دولت می تواند 
بخشی از مشکل تقاضای مسکن را برطرف 
کند؛ لذا منابع درآمدی از طبقات مرفه به بخش 
مسکن سرازیر می شود که درنتیجه طبقات کم 
درآمد هم می توانند از محل درآمدی دولت از 

فروش اراضی، منتفع شوند.

فرهاد بیضایی کارشناس اقتصادی:

مهمتر از ساخت مسکن، کنترل قیمت های فعلی در بازار 
مسکن است

   شركت آب و برق كيش در نظردارد بهره برداري از مجموعه رستوران و آشپزخانه خود با تمام 
تجهيزات و امكانات موجود در آن با هدف تهيه مواد ، طبخ و سرويس و توزيع غذاي روزانه با 
كيفيت مناسب برای كاركنان شركت آب و برق ) و ساير مراجعين (را  به پيمانكار واجد صلاحيت 

واگذار نمايد .
   مهلت و نحوه خريد اسناد : 

شماره  حساب  به  ريال   1.000.000 مبلغ  واريز  با  توانند  می  مناقصه   در  شركت  متقاضيان 
4001000627598   بانك شهر با  شبا  IR  480610000004001000627598 بنام شركت آب و برق 
كيش ، و يا از طريق دانلود اسناد در سايت شركت آب وبرق كيش از صبح روز  سه شنبه مورخ 
1400/9/30 لغايت ساعت 14 روز سه شنبه مورخ 1400/10/7با ارائه كارت ملی و فيش بانكی و 

معرفی نامه معتبر به نشانی های ذيل مراجعه نمايند . 
مهلت و محل تحويل پيشنهادات   : 

پاكت در بسته حاوی پيشنهادات و اسناد و مدارک مورد نياز جهت شركت در مناقصه می بايستی 
حداكثر تا ساعت 15 روز دوشنبه مورخ 1400/10/13 به دفتر تهران يا دبيرخانه آب وبرق كيش 

تحويل گردد .  
زمان و محل گشايش پاكتهای پيشنهادات : 

پاكتهای الف و ب پيشنهادات مناقصه در ساعت 15 روز چهارشنبه مورخ 1400/10/15 ، در محل دفتر 
مركزی شركت واقع در جزيره كيش گشوده خواهد شد . حضور نمايندگان پيشنهاد دهندگان در 
جلسه گشايش پاكتها با هماهنگی كتبی قبلی  و ارائه معرفی نامه معتبر و كارت ملی بلامانع است . 

نكات قابل توجه  : 
1-هزينه درج آگهی در روزنامه بعهده  برنده مناقصه است .

2-شركت آب وبرق كيش در رد يا قبول هر يك يا تمام پيشنهادات مختار است . 
3- شركت آب وبرق كيش در برگزاری مناقصه رستوران دارای اختيار كامل است كه مناقصه  را در 

هر مرحله بنا به صلاحديد شركت كنسل نمايد .
نشاني محل دريافت اسناد مناقصه و ارائه پاكت پيشنهاد مربوطه : 

1-دفتر تهران : بلواز شهيد فرحزادی بلوار شهيد نورائی پلاک 17 طبقه سوم واحد شش              
  كد پستی 1468983783                                  تلفن : 26350695-021 و 021-22076157 

2-جزيره كيش – دبيرخانه شركت آب و برق كيش ، كد پستی 79416-95465 
     تلفن :3-44424880 )076( ، فاكس : 44423818 )076( 
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آگهي مناقصه عمومی  400/11 
)نوبت دوم(

امور بازرگاني    شركت آب و برق كيش

چاپ  دوم
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